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برگزارى اولين همايش هيئت مذهبى معلولين 
با حضور مديركل بهزيستى

نبض قيمت زعفران در دست دلالان در پى چاپ گزارش قدس صورت گرفت

قدس  محصول زعفران اين روزها به دليل 
پايين بودن قيمت، وضعيت آشفته اى دارد، 
چراكه اين روند منجر به وارد شــدن شوك 
عجيبــى به زعفــران كاران، زعفرانى تريــن 
شهر كشورشــده است.اگرچه با شروع فصل 

برداشت، محصول زعفران ...

قدس   روزنامه قدس در روز پنجشــنبه 
15 آبان 97 از فعاليت ها و درخواســت هاى 
هيئت مذهبى معلولين متوسلين به حضرت 
رقيه سلام االله عليها مشــهد گزارشى را به 
چاپ رســاند كه در بخشــى از آن مسئول 

هيئت با انتقاد از مديركل بهزيستى ...
.......صفحه 2 .......صفحه 2
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ورود وزير نيرو به كارگروه هاى حل بحران آب مشهد
در ميزگرد قدس با اعضاى تيم 

دانشگاه علوم پزشكى عنوان شد
عملكرد تيم پيوند قلب 

در مشهد يك گام بالاتر از 
استانداردهاى جهانى

.......صفحه 3

نماينده مردم مشهد در گفت و گو با قدس خبرداد

.......صفحه 4

رئيس مجمع نمايندگان خراسان رضوى 
در شوراى شهر مشهد خبر داد

پرداخت اعتبار بافت 
فرسوده اطراف حرم مطهر 

تا ماه آينده

قدس  جمعه گذشــته جشــن پنجاهمين پيوند قلب و ريه 
دانشــگاه علوم پزشكى مشــهد برگزار شــد.با توجه به اهميت 
پيشگيرى و بررسى مشــكلات پيوند و بيماران پيوندى در يك 
ميزگــرد اختصاصى با دكتر رضا باقرى، اســتاد و فوق تخصص 

جراحى توراكس و مسئول ...

قدس    رئيس مجمع نمايندگان خراسان رضوى در مجلس 
شــوراى اسلامى گفت: اعتبار امسال نوســازى بافت فرسوده 
پيرامون حرم مطهر حضرت امام رضا(ع) از محل اعتبارات سفر 
رئيس جمهور تا ماه آينده پرداخت مى شود. حميد بنايى ديروز 

در نشست علنى شوراى اسلامى ....
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در واكنش به گزارش قدس 
صورت گرفت

توزيع 200 تن 
گوشت براى 

كنترل قيمت ها 
در خراسان 

رضوى
قدس  روزنامه قدس طى روزهاى گذشــته با 
انتشار گزارش هايى از گرانى افسار گسيخته گوشت 
در بازار خراسان رضوى بخصوص شهر مشهد نسبت 
به انعكاس انتقادات مردمى دراين خصوص اقدام و 
خواستار چاره جويى مسئولان در اين باره شد.روز 
گذشــته مديركل اقتصادى اســتاندارى خراسان 
رضوى در واكنش به اين موضوع از توزيع 200 تن 
گوشت منجمد در سطح استان براى كنترل قيمت 
اين ماده پروتئينى خبر داد.على رسوليان گفت: در 
چند روز گذشته شاهد افزايش قيمت گوشت بوديم 

از اين رو با برگزارى جلسه ...



نبض قيمت زعفران در دست دلالان
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قدس  محصول زعفران اين روزها به دليل 
پايين بودن قيمت، وضعيت آشــفته اى دارد، 
چراكه اين روند منجر به وارد شــدن شــوك 
عجيبى به زعفران كاران، زعفرانى ترين شــهر 

كشور وارد كرده است.
اگرچه با شروع فصل برداشت، محصول زعفران 
به دليل قيمتى كه داشــت از استقبال خوبى 
برخوردار بود و هر شــب شاهد خريدوفروش 
ايــن محصول در بازار عرضــه گل زعفران در 
تربت حيدريه بوديــم، اما اين روزها محصولى 
كه به طلاى ســرخ شــهرت دارد، قيمت آن 
به طرز محسوســى كاهش يافت، به طورى كه 
زعفران كاران را در فروش محصولشــان مردد 
كرده است، آنچه در ادامه مى خوانيد گزارشى 

در اين خصوص است. 

 كاهش 50 درصدى قيمت زعفران
 در مدت 20 روز

يكى از توليدكنندگان زعفران در تربت حيدريه 
با انتقاد از ثبــات قيمت در محصول زعفران، 
گفت: كشاورزان به دليل هزينه هاى بالاى كارگر 
براى جمع آورى و پر كردن گل، آبيارى زمين 
توان مالى براى نگهدارى محصول را ندارند و 
براى تأمين هزينه ها مجبور هســتند نسبت 

به فروش محصولشان اقدام كنند.
عيسى حسن زاده ادامه داد: هزينه هاى كاشت، 
داشت و برداشت زعفران نسبت به سال گذشته 
افزايش  يافته و در اين شــرايط، قيمت جديد 
زعفران به عنوان محصول مهم شهرستان، براى 
كشاورزان خوشايند نيست، چراكه كشاورزان با 
فروش محصولشان با قيمت فعلى براى تأمين 

هزينه ها با مشكل مواجه مى شوند.
وى بابيان اينكه قيمت زعفران نگين سوپر در 
20 روز گذشته 50 درصد كاهش  يافته است، 
افزود: قيمت زعفران نگين سوپر از 18 ميليون 
تومان به 9 ميليون تومان كاهش  يافته و اين 
مهم به دليل عدم تأمين هزينه هاى توليد منجر 
به نارضايتــى توليدكنندگان اين محصول نيز 
شده اســت.اين توليدكننده زعفران با اشاره 
بــه  اينكه يكى از اصلى تريــن منابع درآمدى 
كشــاورزان تربتى، توليد زعفران است، يادآور 
شد: استمرار روند فعلى و قيمت اين محصول 
در حقيقت معيشت و درآمد فعالان زعفران را 
تهديد و اقتصاد شهرســتان را باچالش جدى 
مواجــه مى كند.يكــى ديگر از فعــالان بازار 
زعفران تربت حيدريه نيز با اشاره به  كاهش 50 
درصدى قيمت زعفران نگين سوپر در يك ماه 
اخير، گفت: اين نزول قيمت منجر به  از رونق 

افتادن خريدوفروش زعفران شده است.
مهدى طوسى با تأكيد بر اينكه با كاهش قيمت 
زعفران، كسبه هم رغبتى به خريد اين محصول 
باارزش ندارند، بيان كرد: اين عدم رغبت براى 
خريد زعفران توسط تجار به رده هاى پايين تر و 

بازار نيز سرايت كرده است.
وى بابيان اينكه بسيارى از كشاورزان به  اميد 
بالا رفتن قيمت و تثبيــت قيمت زعفران، از 
فروش محصولشــان خوددارى كردند، اظهار 

داشت: با وضعيت فعلى قيمت زعفران، بسيارى 
از كشاورزان متحمل ضرر و زيان زيادى شدند.

وى با بيان اينكه بــا تعيين قيمت تضمينى 
زعفــران، وضعيت بازار و تكليف كشــاورزان 
روشن مى شود، ادامه داد: از سوى ديگر دلالان 
در بخش زعفران كشور به عنوان طلاى سرخ 
ريشه دوانيده و اين مهم به معضل اصلى در اين 

حوزه تبديل  شده است.
طوســى با تأكيد بر اينكه در بسيارى مواقع 
دلالان قيمت محصول را از مزرعه تا بازار بسيار 
كاهش مى دهند، اظهار داشت: دغدغه اصلى 
زعفران كاران اين اســت كه چــرا اداره تعاون 
روســتايى به موضوع خريد تضمينى دير وارد 
شده، معتقد هستند درصورتى كه شرايط براى 
تعيين قيمت فراهم شود و اين اقدام همزمان 
با فصل برداشــت محصول انجام شود، قطعاً 

كشاورز متضرر نمى شود.

 تدبير بورس كالاى ايران
در راستاى كمك به  اقتصاد ملى

نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شوراى 
اسلامى با انتقاد از وضعيت بازار فعلى زعفران 

و عــدم ثبات قيمت، گفت: در ابتداى ســال 
جارى بود كه بورس كالاى ايران در راســتاى 
كمك به اقتصاد ملى تصميم گرفت با استفاده 
از پتانسيل هاى خود گامى عملى در راستاى 
كمك به  برخى از مشكلات موجود و گسترش 
بازار اين محصول استراتژيك بردارد و اين اقدام 
راه انــدازى بازار قراردادهاى آتى بر پايه دارايى 
زعفران نگين بود كه به عنوان يكى از اقدامات 
مثبــت و مؤثر براى بهبود زعفــران و كمك 

به جهانى سازى اين محصول مطرح است.
سعيد باستانى با بيان اينكه قراردادهاى قابل 
معامله در بورس بايد از استاندارد و مشخصات 
معينى برخوردار باشــد، افزود: بورس زعفران 
محلى اســت براى دو بحث تضمين كيفيت 
و نماد در بورس كه بر اســاس كيفيت است، 
بايد اين كيفيت براى خريداران پايدار باشد تا 
كشــاورزان با آگاهى كامل به  بازار بورس وارد 

شوند.
وى بــا اشــاره بــه  اينكه از ســال گذشــته 
براى نخســتين بار در ســطح وسيعى ازنظر 
آزمايشــگاهى و كيفيت سنجى خريد توافقى 
انجام شد، يادآور شد: صادرات از طريق بورس 

يكــى از اقداماتى اســت كه با فراهم شــدن 
زيرساخت ها مى توان در مسير تحقق آن گام 
برداشــت و اين بين المللى شدن بورس كالا 

اتفاقى فوق العاده و به  نفع ملى است.
نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شوراى 
اســلامى با تأكيد بر اينكه در بســته بندى و 
عرضه زعفران به صورت فله براى صادرات بايد 
معيارهاى بين المللى در زمينه كيفيت مورد 
توجه قرار گيرد، بيان كرد: زمانى كه محصول 
زعفران براى عرضه در بورس در انبارها پذيرش 
مى شــود، ابتــدا ظاهر اين محصول توســط 
كارشناسان بورس مورد بررسى و پس از تأييد 

پذيرفته مى شود.
وى بابيــان اينكه كيفيت محصول زعفران در 
آزمايشــگاه ها نيز بررســى و با استانداردهاى 
تعيين  شده مطابقت داده مى شود، يادآور شد: 
در حال حاضر، متوسط قيمت هر كيلو زعفران 
5 ميليون و 300 هزار تومان است كه زعفران 
دســته داراى كمترين قيمت و زعفران نگين 

سوپر داراى بيشترين قيمت در بازار است.
باستانى با اشاره به اينكه سازمان تعاون روستايى 
تنها در مواقعى كه در حق توليدكننده اجحاف 
شود، نسبت به خريد تضمينى محصولات اقدام 
مى كنــد، افزود: با وجود مشــقت هاى فراوان 
توليد، نقدينگى كشــاورزان تنهــا يك بار در 
طول سال اتفاق مى افتد كه اگر قيمت فروش 
با هزينه هاى توليد ســنخيتى نداشته باشد 
ديگر كشاورزان رغبتى به كشت اين محصول 

استراتژيك ندارند.

در حوالى امروز2

نماينده ولى فقيه در خراسان جنوبى: 
مديريت عادلانه در استان پياده شود

قدس: نماينده ولى فقيه در خراســان جنوبى گفت: مديريت 
عادلانه، بيرون آمدن از روزمرگى، برنامه ريزى براى آينده صحيح 

مى تواند مشكلات مردم استان را كاهش دهد.
آيت االله ســيد عليرضا عبادى در ديدار با معاون عمران و توسعه 
امور شــهرى و روستايى وزارت كشور و استاندار جديد خراسان 
جنوبى، اظهار كرد: ملك صاحب دارد و صاحب آن خداوند متعال 
اســت.وى با بيان اينكه بندگان خداوند در فرصت هاى مختلف 
آزمايش مى شــوند، افزود: حيات از نظر رتبــه و لفظ مقدم بر 
مرگ است، اما حواس انسان بايد همواره بر مرگ باشد.نماينده 
ولى فقيه در خراسان جنوبى با اشاره به اينكه انسان بايد حيات 
خود را بر اســاس مرگ تنظيم كند، گفت: انسان از فرصتى كه 
براى آزمايش به بشــر داده شده، بايد از خداوند كمك گرفته و 
نمره خوبى كسب كند.وى با بيان اينكه مديران در هر جايى كه 
از نظام مقدس جمهورى خدمت مى كنند بايد به گونه اى رفتار 
كنند كه جامعه به سمت و سوى برده دارى طبقاتى پيش نرود، 
عنوان كرد: در كشــورهاى غربى تنها يك درصد ثروت بين 90 
درصد جمعيت تقسيم مى شود؛ لذا جمهورى اسلامى ايران بايد 

تلاش كند كه به اين سمت كشيده نشود.

امام جمعه بردسكن:
در جامعه ما شهادت خسارت نيست 

بلكه افتخار است
بردســكن  جمعه  امام  قدس: 
گفــت: در جامعه ما شــهادت 
خسارت نيست بلكه افتخار است، 
برخلاف بعضى از انسان هايى كه 
نگاه مادى دارند و هر آسيبى كه 
وارد مى شود به صورت خسارت 

نگاه مى كنند.
حجــت الاســلام علــى اصغر 
امينى در اجتماع بزرگ خانواده شــهدا و ايثارگران شهرستان 
بردسكن كه در مسجد امام حسن مجتبى (ع) برگزار شد، ضمن 
گراميداشت ياد و خاطره شهدا گفت: شهدا از هيچ چيزى حتى 
جــان خود براى اين نظام دريغ نكردند و جانبازانى كه آنان نيز 
بخشى از جان خود را در راه آرمان هاى نظام و انقلاب فدا كردند، 
امروز به عنوان قهرمانانى فراموش نشدنى ياد مى شوند. گفتنى 
است شهرستان بردسكن 300شــهيد، 990 جانباز و 57 آزاده 

تقديم نظام مقدس جمهورى اسلامى ايران كرده است.

تلاش ارشاد براى رفع پلمب 
كافه كتاب آفتاب مشهد 

فارس:رئيس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامى مشهد با بيان اينكه 
پلمب كافه كتاب آفتاب مشهد نتيجه تداخل صنفى است، گفت: 

اين موضوع با گفت وگو ميان ادارات مربوطه رفع مى شود.
محمد جواد استادى ادامه داد: طى سال هاى اخير، كافه كتاب 
آفتــاب نيز با برگزارى برنامه هاى مختلف تلاش كرده، علاوه بر 
ترويج مطالعه كتاب، گفت وگوهاى فرهنگى ميان مردم و فعالان 
فرهنگى در حوزه نشــر را گسترش دهد و توانسته فضاى امن 
و خوبــى براى اين گونه از علاقمندان ايجاد كند.وى اضافه كرد: 
پيگير برگزارى جلســه ميان اين ادارات براى رفع پلمب كافه 
كتاب آفتاب مشهد هستيم و بزودى اين جلسه را برگزار مى كنيم.

مستند شهداى امر به معروف 
خراسان رضوى تهيه مى شود

دبير ســتاد امر به معروف و نهى از منكر خراسان رضوى از تهيه 
مستند شــهداى امر به معروف و نهى از منكر خراسان رضوى 
خبر داد. سيدعبداالله ارجاعى با اشاره به تهيه فيلم مستند براى 
شهداى امر به معروف خراســان رضوى گفت: استان خراسان 
رضوى 6 شــهيد امر به معروف و نهــى از منكر را تقديم نظام 
مقدس جمهورى اســلامى كرده كه 3 نفر آن مربوط به مشهد، 
دو نفر شهرستان نيشــابور و يك نفر شهرستان فريمان بوده و 
تاكنون دو فيلم مســتند براى شهيد كبيرى و شهيد منزل ساز 
كرمانى ســاخته شده است.وى ادامه داد: فيلم مستند داستانى 
شــهيد فقيهى فر، از ديگر شهداى امر به معروف و نهى از منكر 
خراسان رضوى، نيز در دست ساخت قرار گرفته و در حال حاضر 

در مرحله نگارش فيلمنامه است.

بازديد سفير اسپانيا از جاذبه هاى فرهنگى 

و تاريخى نيشابور
نيشابور- خبرنگارقدس: سفير كشور اســپانيا در ايران، از 
جاذبه هاى فرهنگى و تاريخى نيشــابور بازديد كرد.رئيس اداره 
ميراث فرهنگى،صنايع دســتى و گردشــگرى نيشابور در اين 
خصوص اظهاركرد: ادواردو لوپز بوسكتس، از آرامگاه هاى عطار 
و اســتاد كمال الملك، آرامگاه خيام، رباط شــاه عباسى و موزه 
باستان شناسى نيشابور بازديد كرد.اعتمادى خاطرنشان كرد:در 
پايان سفر يكروزه خود، ضمن ابراز خرسندى از حضور در شهر 
تاريخى نيشابور، اين شــهر را داراى جايگاه ويژه اى در فرهنگ 
و تمدن ايران دانســت كه با وجــود آثار و جاذبه هاى تاريخى و 
فرهنگى و مشــاهير بزرگ جهانى چون خيام و عطار، مى تواند 
گردشــگران زيادى را از كشورهاى مختلف دنيا از جمله كشور 

اسپانيا جذب كند.

همواره پيرو خط ولايت فقيه 
و رهرو شهدا باشيد

نام شهيد: صادق خدادادى
تاريخ تولد: 1376/5/1

محــل تولــد: شهرســتان 
سرخس

تاريخ شهادت: 1396/2/6
محــل و نحــوه شــهادت: 
بلوچستان هنگ  و  سيستان 
مرزى ميرجــاوه درگيرى با 

اشرار
زندگى نامه: 

شــهيد خدادادى تحصيلات خود را در زادگاهش ســرخس 
ســپرى كرد و براى تقويت روحيه اخــلاص در وجودش به 
عضويت در بســيج درآمد، سپس با همان روحيه بسيجى و 
براى دفاع از سرزمينش پس از طى دوره آموزشى به مرزبانى 
سيستان و بلوچســتان و هنگ مرزى ميرجاوه منتقل شد. 
سرانجام در ششم ارديبهشت ماه سال 1396 اين سرباز رشيد 
اسلام در حين انجام مأموريت و به هنگام درگيرى با اشرار، به 

فيض عظيم شهادت، نائل گشت.
توصيه شهيد: 

همســنگرانم! هرگز اجازه ندهيد دشمن متجاوز به مرزهاى 
ســرزمين اسلامى ايران، وارد شود و همواره پيرو خط ولايت 
فقيه و رهرو شهداى انقلاب و دفاع مقدس باشيد تا آسيبى به 

اين مملكت نرسد.
خواهران گرامى ام! شمارا به رعايت حجاب، دورى از غيبت 
و دروغ، ســفارش مى كنم كه اين ها دام هاى شــيطانى و 

كليدهاى جهنم هستند.

در پى چاپ گزارش قدس صورت گرفت
برگزارى اولين همايش هيئت مذهبى 
معلولين با حضور مديركل بهزيستى 

محســن متولى اشــكذرى: روزنامه قدس در روز 
پنجشــنبه 15 آبان 97 از فعاليت ها و درخواســت هاى 
هيئــت مذهبى معلولين متوســلين بــه حضرت رقيه 
ســلام االله عليها مشهد گزارشــى را به چاپ رساند كه 
در بخشــى از آن مســئول هيئت با انتقــاد از مديركل 
بهزيســتى خراســان رضوى گفته بــود مديركل قبلى 
در زمــان مديريتــش هــواى معلولان را داشــت و به 
نامه هاى ما جواب مى داد، ولى اكنون ســه ســال است 
كه آقاى پوريوســف به اين ســمت منصوب شدند و با 
وجود نامه هاى متعدد به هيچ يك از نامه هاى ما پاســخ 
نمى دهند و حتــى اجازه يك ملاقات هم به ما نداده اند 

و....
گزارش خبرنگار ما حاكى از آن اســت كه در پى چاپ 
اين گزارش در روزنامه قدس كه بازتاب فراوانى داشت و 
در برنامه صبح خراسانى صدا و سيماى خراسان رضوى 
هم قرائت شد،حميد رضا پوريوسف مديركل بهزيستى 
خراســان رضوى ضمن ملاقات اختصاصى با مســئول 
و اعضــاى هيئت مديره اين هيئــت، در اولين همايش 
هيئت مذهبى معلولين متوســلين حضرت رقيه (س) 

شركت و در آن مراسم سخنرانى هم كرد.

 پيگيرى توانمندسازى در معلولين 
مديركل بهزيســتى خراســان رضوى در اين مراســم 
با اشــاره به اينكه 10 تــا 16 آذرماه بــه عنوان هفته 
معلولين نام گذارى شــده اســت، تصريح كرد: سه الى 
پنــج درصد افراد جامعه را معلولين تشــكيل مى دهند 
كه معلوليت هاى متوسط به بالا دارند و با توجه به شعار 
امســال جامعه جهانى معلولين كه حصول اطمينان از 
هماهنگ ســازى و برابرى اســت يكى از اهداف اصلى 
ما بحث توانمندســازى افراد داراى معلوليت مى باشد.
پوريوســف افزود: بايد زمينه فراهم شود تا افراد معلول 
از طريق دولت و مؤسســات غيردولتى و هيئت مذهبى 

معلولين و جامعه معلولين توانمند شوند.
مديركل بهزيستى خراســان رضوى با تأكيد بر مبحث 
فراگيرى ســازى خاطرنشــان كرد: تمام سعى و تلاش 
خــود را خواهيم كــرد تا جامعه براى همــه افراد قابل 
استفاده باشد و معلولين هم بتوانند از همه خدماتى كه 

در شهر ارائه مى شود، استفاده كنند.
وى ادامه داد: در اين راه در تمامى زمينه هاى آموزشى، 
درمانــى، اشــتغال و تفريحى تــلاش خواهيم كرد كه 
فرصت ها براى همه برابر باشد و كسى به خاطر معلوليت 
از فرصت رشــد و تكامــل و موفقيت محروم نشــود و 
توانمند ســازى را در معلولين به نحــو جدى تر دنبال 
مى كنيم تا مطمئن شــويم كه فراگيرسازى و برابرى به 

صورت كامل انجام شده است.

 مكانى مناسب براى فعاليت نداريم
همچنين در اين مراســم عليرضا مين باشــى مسئول 
هيئت مذهبى معلولين متوســلين بــه حضرت رقيه( 
س) مشــهد با اشــاره به اينكه از زمانى كه شــروع به 
فعاليــت كرده ايم متأســفانه هيچ ســازمانى براى در 
اختيار گذاشــتن مكانى كه بتوانيم در آنجا فعاليت هاى 
مذهبى و خدمت رســانى به معلــولان را انجام دهيم 
كمكــى نكرده اند، تصريح كرد: از مدير كل بهزيســتى 
اســتان مى خواهم در ايــن امر مهم مــا را يارى كنند 
تــا معلولان مكان مناســب براى انجام برنامه هايشــان 

داشته باشند.
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 موافقت وزير جهاد كشاورزى با خريد توافقى زعفران
نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شــوراى اســلامى از ورود سازمان تعاون 
روســتايى براى خريد توافقى زعفران از كشاورزان خبر داد و تأكيد كرد: با توجه 
به اينكه در زمان عرضه محصول زعفران توسط كشــاورزان به  بازار و ورود دلالان 
به عرصه قيمت گذارى اين محصول گران بها، شاهد كاهش قيمت بوديم، به طورى كه 
اين كاهش براى توليدكنندگان مقرون به صرفه به نظر نمى رســيد، با پيگيرى هاى 
انجام  شده و موافقت وزير جهاد كشاورزى، خريد توافقى زعفران از هفته آينده در 
اتحاديه شركت تعاونى روستايى و مباشرين خريد در تربت حيدريه بدون محدوديت 

خريد انجام مى شود.

مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شماره 

300072305 پيامك كنيد.

k h o r a s a n e m r o o z @ y a h o o . c o m
@quds95 :كانال سروش

قدس: «آنچه از دل بر آيد؛ لاجرم بر دل نشــيند!». بدون 
ترديد اين ضرب المثل - كه بــر آمده از روايتى از مولاى 
متقيان على(ع) اســت- ناظر بر اين واقعيت است كه «در 
كنار فرشــته ها» بر دل و جان بازديدكنندگان مى نشيند. 
«در كنار فرشــته ها» همان نمايشگاه عكاسانه اى است كه 
به مناسبت روز جهانى معلولان شامگاه يكشنبه در محل 
نگارخانه ترمه چى كوهسنگى مشهد با استقبال شهروندان، 
هنرمندان، عكاسان و شمارى از مسئولان گشايش يافت. 
نمايشــگاه خلاقانه اى كه با مشاركت بزرگ ترين مؤسسه 
توانبخشى كشور يعنى آسايشگاه و مؤسسه خيريه معلولان 
شهيد فياض بخش مشهد (عبداالله هنرى) و انجمن عكاسان 
خراســان رضوى كليد خورد و به روايت حضور يك روزه 
شمارى از عكاسان خراسان رضوى در قالب تور عكاسى و 

بازديد از آسايشگاه فياض بخش مى پردازد.
اشــتياق حضور در مراسم افتتاحيه و بودن در كنار فرشته 
سيرتان مجابم مى كند تا پيش از موعد مقرر در نگارخانه 
ترمه چى حاضر باشم. خورشيد پرمهر بساطش را به تازگى 
جمع كرده و دقايقى از غروب مى گذرد. آسمان نگارخانه نيز 
انباشته از تلألو ماه سيرتان معلول چه در قاب تصوير و چه 
در قالب بازديدكننده است. اشتياق بازديدكنندگان مشهود 
است، اما هنوز روبان قرمز افتتاحيه خودنمايى گرمى دارد. 
حضور جمعى از معلولان ويلچرسوار آسايشگاه فياض بخش 

بر شور و نشاط افتتاحيه مى افزايد. 
ساعت هفده و ربع كه مى شود با صلوات حاضران روبان به 
صورت مشترك توسط رئيس هيئت مديره انجمن عكاسان 
خراســان رضوى و معاون توانبخشــى آسايشگاه معلولان 

شهيد فياض بخش قيچى مى گردد.

 تغيير نگاه ها نسبت به معلولان
نمايشــگاه عكس «در كنار فرشــته ها» روايتى ســاده از 
«عادى» بودن فعاليت معلــولان دارد. افراد عادى كه تنها 
محدوديت دارند، اما در عين داشتن اين محدوديت؛ سرشار 
از انرژى، پويايى، توانمندى و... هستند. روزمرگى هاى شان 
گرچه عادى و معمولى به نظر مى رسد، اما خوانش تصاوير 
تلنگرى مى زند بر افكار عمومى كه معلولان حق و حقوقى 
دارند. «سينا» معلول كودكى است كه بر روى كالسكه بسان 
بمب انرژى عمل مى كند. معاون هنرى و سينمايى فرهنگ 
و ارشاد استان را مى بينم كه كالسكه وى را به دست گرفته 
و از ذوق كردن هاى سينا كه تصاوير هم آسايشگاهى هايش 
را نظــاره مى كند؛ انرژى مى گيرد. محمد رضا محمدى در 

گفت و گــو با خبرنگار ما ضمن تبريك روز جهانى معلولان 
اظهار كرد: تغيير نگاه نســبت به جامعه معلولان از جمله 
آثار اين نمايشگاه است. تعامل مثبت و سازنده هنرمندان و 
ايفاى نقش خطير در هميارى به معلولان از فصل جديدى 
حكايت مى كند كه در آن كرامت انسانى معلول حرف اول را 
مى زند. در فضاى سينمايى و هنرى تلاش خواهيم كرد كه 
رويكرد نوينى در جهت ارتقاى هميارى و ياورى به معلولان 

و آسايشگاه فياض بخش ايفا نماييم. 
سيد مهدى حسينى معاون فرهنگى و امور مشاركت هاى 
مردمى آسايشگاه فياض بخش هم در گفت و گو با خبرنگار 
ما اظهار كرد: طى ســال ها حضور در آسايشــگاه چنين 
احساس خوشايندى نداشتم. فضاى خاكسترى نسبت به 
معلولان محو شده و هر چه مى بينم پويايى و توانمندى و 
سپيدى است. نمايشگاه مى گويد كه معلوليت يعنى انعكاس 
نور و قدرت خداونــدى در مخلوقى به ظاهر ناقص ولى با 

قابليتى بى نهايت.
محمــد رضا لطفى رئيس هيئت مديره انجمن عكاســان 
خراسان رضوى نيز به خبرنگار ما گفت: «در كنار فرشته ها» 
با صفاى باطنى شــان يك نوع حاكميت ذهنى در انديشه 
انسان ها ايجاد مى نمايد تا درك بهترى از همسانى معلولان 
و حقوق آنان داشــته باشــيم. توانمندى هاى ارائه شده از 
معلولان اين را نشان مى دهد كه براى عزيزان معلول بايستى 
فرصت حضور در ساير عرصه هاى اجتماع فراهم گردد. نگاه 

فاخر به معلولان رهاورد نمايشگاه است.

 درس صبر و استقامت 
نمايشــگاه البته عكاس معلول نيز دارد! نســا خوش نيت 
رئيس هيئــت مديره انجمن حمايــت از معلولان ضايعه 
نخاعى خراسان رضوى نيز با ارائه يك عكس به عنوان عضو 
افتخارى انجمن عكاسان هم در تور يك روزه شركت كرده 
و هم اينكه يك اثرش به مرحله نمايشگاهى راه يافته است. 
بازار عكاســى با وى در كنار عكسش از جمله حاشيه هاى 

نمايشگاه است.
دبير اجرايى نمايشگاه هم معتقد است: معلول فردى است 
كــه بــه اطــرافــيانــــش درس صــبر و اســتقامت 
آمــوزش مى دهــد و همين سرلوحه تلاش و فعاليتم براى 

برگزارى نمايشگاه شد.
آلما منشــى باغان درباره نمايشگاه گفت:همزمان با هفته 
تكريم و روز جهانى معلولان؛ تعداد 40 قطعه عكس منتخب 
به داورى آقايان قدير وقارى شــورجه، احمد فياض و جواد 
رضايى از ميان آثار رســيده بر روى ديوار نگارخانه حسين 
ترمه چى تا 15 آذر صبح ها 9 تا 13 و عصرها 16 تا 19در 

معرض ديد علاقه مندان قرار گرفته است.
گفتنى است مديريت اجرايى اين ابتكار عمل هنرى كه در 
كشور براى نخســتين بار صورت مى گيرد از تور يك روزه 
عكاسى تا اختتاميه مراســم در پنج شنبه آينده بر عهده 
احمد فياض عكاس و خبرنگار روزنامه قدس است كه مورد 
تشويق و تقدير مسئولان آسايشگاه معلولان شهيد فياض 
بخش مشهد و انجمن عكاسان خراسان رضوى قرار گرفت.

قدس از يك نمايشگاه عكس در مشهد گزارش مى دهد

«در كنار فرشته ها» روايتى از «عادى» بودن فعاليت معلولان
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رئيس مجمع نمايندگان خراسان رضوى در 

شوراى شهر مشهد خبر داد
 پرداخت اعتبار بافت فرسوده اطراف 

حرم مطهر تا ماه آينده

قدس: رئيس مجمع نمايندگان خراسان رضوى در مجلس 
شوراى اســلامى گفت: اعتبار امسال نوسازى بافت فرسوده 
پيرامون حرم مطهر حضــرت امام رضا(ع) از محل اعتبارات 

سفر رئيس جمهور تا ماه آينده پرداخت مى شود. 
حميد بنايى ديروز در نشســت علنى شوراى اسلامى شهر 
مشهد افزود: در سفر ارديبهشــت امسال رئيس جمهور به 
خراســان رضوى، دولت متعهد به پرداخت 14هزار ميليارد 
ريال طى ســه سال براى نوسازى بافت فرسوده اطراف حرم 

مطهر رضوى شد.
وى اظهار داشت: اين موضوع در بررسى بودجه سال آينده نيز 

پيگيرى شده است.
وى گفــت: يكى از مشــكلات شــهردارى ها تأمين منابع 
براى اداره شهرهاست كه در كميســيون درآمدهاى پايدار 
شهردارى ها نيز مقرر شد امسال 32هزار ميليارد ريال از منابع 
حاصل از عوارض سوخت بدون واريز شدن به خزانه از طريق 

وزارت كشور بين شهردارى هاى كشور توزيع شود.

 شوراى شهر براى حاشيه شهر چه برنامه اى دارد؟
 وى اظهار داشــت: حاشيه نشــينى در مشهد نه تنها براى 
اين كلانشهر بلكه براى كشور نيز آزاردهنده است و بايد اين 

موضوع مديريت شود.
وى گفت: مديريت شهرى و شوراى شهر مشهد بايد مشخص 
كند در حوزه حاشــيه نشــينى براى يك ميليون جمعيت 

حاشيه نشين چه برنامه اى دارد.
بنايــى افزود: از ظرفيت مجلس نيز مى تــوان در حوزه هاى 

مختلف بويژه حوزه عمرانى استفاده كرد.
وى اظهار داشت: تعامل بين شوراى شهر و مسئولان استان 
با مجلس به نفع اين كلانشــهر و خراســان رضوى اســت، 
مشهد شــهرى متعلق به جهان اسلام است و بايد از توان و 

ظرفيت هاى موجود براى توسعه آن بهره گرفت.
وى گفت: اولين سفر اعضاى كميسيون عمران مجلس دهم 
به خراسان رضوى انجام شد، ولى تاكنون اثر خاصى نداشت؛ 
اين در حالى است كه كميسيون عمران توان و ظرفيت هاى 

بسيار براى استفاده دارد.
نماينده مردم گناباد و بجســتان در مجلس شوراى اسلامى 
افــزود: در جايگاه شــوراها و مجلس بايد مدرس گونه عمل 

كنيم، اگر كوتاهى كنيم نسل آينده آسيب خواهد ديد.

 مشهد نبايد با تراكم فروشى اداره شود
محمدحسين وديعى، عضو هيئت رئيسه شوراى شهر مشهد 
نيز در اين جلســه گفت: متأســفانه روز به روز اختيارات و 
درآمدهاى شهر محدودتر مى شود، همه مى دانيم شهر نبايد با 

تراكم فروشى اداره شود. 
وى اظهار داشت: مهم ترين دغدغه مديريت شهرى در ساليان 
متمادى درآمدهاى پايدار شهردارى بوده كه سال هاست مورد 

بحث مديران شهرى و استانى است. 
وى با اشــاره به اينكه در دوره قبــل 1000 ميليارد تومان 
تراكم شناور مازاد فروخته شده بود، گفت: به تعبيرى تراكم 
دوسال آينده شهر پيش فروش شده بود. از جمله منابع پايدار 
درآمد شهردارى عوارض و ماليات منطقه اى است كه در ادوار 

گذشته به اشكال گوناگون تغيير شكل داده است.
وديعى بيان كرد: هزينه هاى جارى امسال شهردارى 1290 
ميليــارد تومان بوده كه در ســال آينده بــه 1700ميليارد 
مى رسد و چاره اى نداريم جز اينكه 1000 ميليارد از اين مبلغ 

را از محل ماليات و عوارض تأمين كنيم.

 سرانه فضاى سبز مشهد به 16 مترمربع رسيد
معاون خدمات و محيط زيســت شــهردارى مشهد هم در 
نشســت علنى شوراى اسلامى شهر مشهد گفت: در 14 ماه 
گذشــته 43 بوستان با 50هكتار مساحت در اين شهر مورد 
بهره بردارى قــرار گرفت و 503 هكتار نيز به عرصه كمربند 

سبز مشهد افزوده شد.
خليل كاظمى افزود: سرانه فضاى سبز مشهد در 14 ماه اخير 
با 1,53 درصد افزايش به 16 مترمربع رســيد.  تا پايان سال 
جارى نيز 28 بوســتان با 40 هكتار مساحت به بهره بردارى 

خواهد رسيد.
معاون شــهردار مشهد افزود: طرح جداســازى آب شرب از 
آب خام نيز به طول 123 كيلومتر از بولوار فرودگاه تا ميدان 
نمايشگاه اجرا شده و اتصال اين طرح از ميدان نمايشگاه به 

انتهاى بولوار لادن نيز در سال جارى به بهره بردارى رسيد.
وى گفت: همچنين براى ســنجش آلاينده ها در شــهر 15 

ايستگاه ثابت سنجش آلودگى صوتى نصب شده است.
كاظمى با اشاره به نصب پنج دستگاه نمايشگر آلاينده هاى 
شهرى افزود: دو ايستگاه ســنجش الكترومغناطيس و 10 
دستگاه سنجش بو و گازهاى محيطى نيز در اين شهر فعال 

است.
حدود يــك ميليــون و 100 هــزار نفــر از جمعيت 3/5 
ميليون نفرى كلانشــهر مشــهد در حاشــيه شهر زندگى

 مى كنند.

در واكنش به گزارش هاى قدس صورت گرفت
 توزيع 200 تن گوشت براى كنترل 

قيمت ها در خراسان رضوى 

قدس: روزنامه قــدس طى روزهاى گذشــته با انتشــار 
گزارش هايى از گرانى افسار گسيخته گوشت در بازار خراسان 
رضوى بخصوص شــهر مشهد نســبت به انعكاس انتقادات 
مردمى دراين خصوص اقدام و خواستار چاره جويى مسئولان 

در اين باره شد.
روز گذشته مديركل اقتصادى استاندارى خراسان رضوى در 
واكنش به اين موضوع از توزيع 200 تن گوشت منجمد در 
سطح استان براى كنترل قيمت اين ماده پروتئينى خبر داد.

على رسوليان گفت: در چند روز گذشته شاهد افزايش قيمت 
گوشت بوديم از اين رو با برگزارى جلسه تنظيم بازار نسبت 

به توزيع گوشت در استان تصميم گيرى شد.
وى ادامه داد: در اين جلســه چند مســير را تعريف كرديم 
تا بتوانيم قيمت را كنترل كنيــم، در حال حاضر در تلاش 
هستيم كه واردات گوشت منجمد را افزايش دهيم و آن را در 

حاشيه شهر و استان توزيع كنيم.
مديركل اقتصادى استاندارى خراســان رضوى افزود: 200 
تن گوشت منجمد را به شهرستان ها عرضه خواهيم كرد تا 

بتوانيم قيمت را كنترل كنيم.
رسوليان خاطرنشان كرد: در مشهد نيز يك واحد توليدى هم 
تعهد كرده كه يك تا هزار تن گوشت منجمد را عرضه كند. 
براى گوشت گرم نيز چند اقدام را تعريف كنيم تا بتوانيم بازار 

را كنترل كنيم.
وى با اشاره به اينكه در تلاش هستيم ميزان تهاتر گوشت 
و سبوس را افزايش دهيم، عنوان كرد: همچنين محموله 
گوشــت گرم ديگرى با قيمت دولتى روز گذشــته وارد 
استان شــد كه قرار است در ســطح شهرستان ها توزيع 

شود.
مديركل اقتصادى استاندارى خراسان رضوى اضافه كرد: از 
طرفى دو مســير قزاقستان و استراليا را براى واردات گوشت 

گرم هماهنگ كرديم تا اين امر سريع تر صورت گيرد.
رسوليان در خصوص گوشت مرغ، گفت: تصميم خود را براى 
توزيع مرغ منجمد نيز درخواست كرده ايم كه با دريافت مجوز 

آن اين بازار نيز تحت كنترل خواهد شد.
وى با بيان اينكه با ممنوعيت صادرات گوشت مرغ روند بازار 
كنترل خواهد شد، اظهار كرد: يكى از دلايل افزايش قيمت 
گوشــت گوسفند، افزايش قيمت مرغ به دليل صادرات بود، 
همچنيــن بارندگى هم تأثيرگذار بوده و دامداران گوشــت 

كمترى را عرضه مى كنند.

رئيس اتحاديه عطارى هاى مشهد در گفت وگو 
با قدس خواستار شد

  برخورد قاطع مراجع قضايى با فروش 
قرص «ترامادول» در عطارى ها

طلبى: رئيس اتحاديه عطارى هاى مشــهد گفت: 
فــروش قرص هــاى «ترامــادول» در عطارى ها 
ممنوع اســت و بايد مراجع قانونى برخوردهاى قاطعى با 

متخلفان داشته باشند.
حســن بخارايى در گفت وگو با قدس اظهار داشت: بيش 
از 1200عطارى در ســطح شهر مشــهد وجود دارند كه 
فقط 800 واحد از آن ها داراى جواز كســب مى باشد و به 
دليــل مواردى نظير بيكارى هر روز به طور قارچ گونه بر 
تعداد عطارى هاى بدون مجوز در سطح شهر مشهد اضافه 
مى شــود و حريم مســافتى هم براى اين شغل همچون 

ساير شغل ها در حال حاضر وجود ندارد.
وى تصريح كرد: متأســفانه گاهى برخــى افراد به دليل 
ناآگاهى اقدام به فروش قرص هايى نظير قرص ترامادول 
در عطارى هــا مى كنند كه 12 بازرس ايــن اتحاديه كه 
روزانه در ســطح شــهر مشهد به بازرســى از عطارى ها 
مى پردازند به مواردى نظيــر فروش قرص هايى همچون 

ترامادول در عطارى ها دست پيدا كرده اند.
بخارايــى با بيان اينكه فروش اين گونه قرص ها و ســاير 
قرص هــا در عطارى ها ممنوع و خلاف اســت، افزود: از 
طرفى عطارى هايى كه اين گونــه فعاليت هاى غيرمجاز 
در عطــارى را انجام مى دهند بــه مراجع قضايى معرفى 
مى شوند، اما متأسفانه با جريمه هاى اندكى كه براى آن ها 
تعيين مى شــود، مجدداً مبادرت بــه فروش اين قرص ها 

مى كنند.
وى ادامه داد: برخى از اين افراد حتى قرص ها را در محل 
كار خود نيز نگهدارى نكرده و در لباس ها و يا خودروهاى 
خود در مكانى نزديك به محل كار جا ســازى مى كنند و 
پس از تقاضاى مشترى، نســبت به تحويل اين قرص ها 

اقدام مى كنند.
بخارايى با بيان اينكه اين گونه قرص ها يك تهديد جدى 
براى خانواده هاســت و علاوه بر نداشــتن اثرات درمانى، 
باعث بروز مسموميت و آسيب هاى جدى در مصرف كننده 
شده و حتى مى تواند منجر به مرگ افراد هم بشود، اظهار 
داشت: از شهروندان نيز تقاضا داريم در صورتى كه با اين 
گونه موارد مواجه شــدند به مراجــع قانونى و همچنين 
اين اتحاديه به شــماره تماس 38900021 اطلاع رسانى 
كننــد تا انجام اين گونه كارهاى خلاف از ســوى برخى 
عطاران كه چهره ديگر عطاران را در جامعه نيز مخدوش 

مى كنند، كاهش پيدا كند.

حرم مطهر تا ماه آينده

جشــن  پيش  چندى  محمــدى  پروين 
پنجاهمين پيوند قلب و ريه دانشگاه علوم پزشكى 

مشهد برگزار شد.
با توجه به اهميت پيشگيرى و بررسى مشكلات 
پيوند و بيماران پيوندى در يك ميزگرد اختصاصى 
با دكتر رضا باقرى، استاد و فوق تخصص جراحى 
توراكس و مسئول تيم پيوند قلب و ريه دانشگاه 
علوم پزشكى مشهد، دكتر محمد عباسى دانشيار 
و فوق تخصص جراحى قلب و مسئول تيم پيوند 
قلب دانشگاه، دكتر عليرضا صداقت استاديار و 
فوق تخصص  آى سى يو و مسئول تيم  آى سى 
يو پيوند قلب، دكتر فروه وكيليان دانشيار و فوق 
تخصص قلب، فلوشيپ نارسايى قلب و مسئول 
تيم داخلى پيوند قلب، دكتر ناهيد زيرك فوق 
تخصص بيهوشى قلب و مسئول تيم بيهوشى 
پيوند قلب و دانشيار دانشگاه و دكتر بهزاد عليزاده 
فوق تخصص قلب اطفال و اســتاديار دانشگاه 
اعضاى تيم پيوند قلب بيمارستان امام رضا (ع) 
به گفت وگو نشستيم كه حاصل اين نشست را 

با هم مى خوانيم.

 تولد اولين فرزند
 از مادر دريافت كننده قلب

دكتر رضا باقرى مسئول تيم پيوند قلب و ريه 
دانشگاه كه پس از گذراندن فرصت مطالعاتى 
در دانشگاه UCLA آمريكا به مشهد آمده و 
تيم توانمندى را در بيمارســتان امام رضا (ع) 
تشكيل داده به تشريح فعاليت هاى چند ساله 
تيم پيوند قلب پرداخته و مى گويد: 7 سال از 
آغاز فعاليت اين تيــم مى گذرد و تاكنون 47 
پيوند قلب بزرگسال،3 پيوند قلب اطفال و 3 
پيوند ريه با موفقيت دراين مركز انجام شــده 
اســت كه تولد اولين فرزنــد از مادر دريافت 
كننده قلب در اين بيمارستان يكى از افتخارات 
مسرت بخش ما به شمار مى آيد و به ادامه اين 

راه اميدوارمان مى كند.
استاد فوق تخصص جراحى توراكس با اشاره به 
اهداف آينده تيم اظهار اميدوارى مى كند اين تيم 
بتواند در سال و در فاز اول 25 پيوند قلب انجام 
دهد كه تحقق اين هدف مستلزم ارتقاى فرهنگ 
جامعه در خصوص اهــداى اعضاى بيمار مرگ 
مغزى مى باشد، زيرا قلب جزو اولين ارگان هايى 
اســت كه در فاصله زمان مشخص شدن مرگ 
مغــزى و اخذ رضايت خانــواده بيمار كه اغلب 

طولانى است از بين مى رود.
وى مى افزايد: افزون بر آن مشكلات سخت افزارى 
تيم، خريد دستگاه هاى مورد نياز مانند دستگاه 
ECMO جهت توســعه پيوند ريــه و قلب و 
مشكلات عديده در ارتباط با تهيه داروهاى مورد 
نياز ضد قارچ و... كه در بعضى مواقع مانع از انجام 
پيوند مى گردد و همچنين مشكلات بيماران بعد 
از پيوند كه نيازمند حمايت سازمان هاى بيمه گر 
مى باشــد و تهيه داروهاى گرانقيمت كه تحت 
پوشش بيمه نيست بايد از سوى وزارت بهداشت، 
دانشگاه و مشاركت خيرين اقدام شود تا بتوانيم 
با پيوند قلب و ريه جان بيماران را از مرگ نجات 

دهيم.

 نتايج مركز پيوند قلب امام رضا(ع) برابر 
استانداردهاى جهانى

رئيــس تيم جراحى پيوند قلــب نيز به همين 
مشكلات اشــاره و مى گويد: با تمام كمبودهاى 
موجود خوشبختانه مركز پيوند بيمارستان امام 
رضا(ع) يكى از مراكزى است كه نتايج به دست 
آمده از پيوند هاى انجام شده برابر و حتى بالاتر از 

استاندارد بوده است.
دكتر محمد عباســى مى افزايد: متأسفانه نبود 
اطلاع رسانى به جامعه باعث شده بيماران زيادى 
كه از نارســايى قلب رنــج مى برند چون در اين 
زمينه ضعيف عمل شده واطلاعى ندارند به مركز 
پيوند ارجاع نمى شوند. از طرفى با توجه به اينكه 

پيوند قلب احتيــاج مبرم به 
قلب دهنده دارد بايد از طريق 
رسانه ها و سازمان هاى ذيربط 
فرهنگ سازى شود تا مردم با 
رغبت بيشترى در اين زمينه 

همكارى كنند.

نارسايى قلبى شايعترين 
علل مرگ

دانشــيار و فــوق تخصــص 
جراحى قلب دانشــگاه اضافه 

مى كند: باتوجه به اينكه يكى از شايعترين علل 
مرگ، نارســايى قلبى اســت اميدواريم توسط 
وزارت بهداشــت و دانشگاه مشكلات مرتبط با 
تجهيزات برطرف شود زيرا با وجود سالانه 3700 
پيوند قلب در دنيا و كمبود قلب دهنده، هنوز هم 

درمان استاندارد نارسايى قلب پيوند قلب است.

 پيشگيرى اولويت اول 
دكتر عباسى به اهميت پيشــگيرى از ابتلا به 
نارســايى قلب تأكيد و تصريح مى كند: با اينكه 
كاهش اســترس، كنترل ديابت، فشــارخون، 
چربى خون، ورزش مســتمر و مراجعه به موقع 
بيماران قلبى به پزشك متخصص در پيشگيرى 
از نارسايى قلب بسيار مؤثر است، اما متأسفانه در 
جامعه اين موضوع رعايت نمى شود و زمانى بيمار 
به ما مراجعه مى كند كه بايد در ليســت پيوند 

قرار گيرد.
از اين رو توصيه مى شود ضمن رعايت نكات فوق 
به محض مشاهده كوچك ترين ناراحتى قلبى به 

متخصص مراجعه نماييد.

 كم سن ترين و مسن ترين بيمار 
دريافت كننده قلب

دكترعليرضا صداقت مســئول تيم  آى سى يو 
پيوند قلب در پاسخ به اين سؤال كه كوچك ترين 
و بزرگ ترين بيمار عمل پيوند قلب در مشــهد 
داراى چه سنى بوده اند، مى گويد: كوچك ترين 
بيمار پيوند قلب ما 4 سال و نيمه به نام نازنين 
زهرابود كه الان 5 سال از پيوند قلبش مى گذرد 
و كودكى ســالم و شاداب اســت، اما به خاطر 
مشــكلات پيوند كودكان، نزديك به 70 روز در 
آى سى يو بسترى بود و پدرش مجبور شد براى 
مخارج دارو و درمان فرزندش با مشكلات زيادى 
دست و پنجه نرم كندو زمين و ماشين خود و... 

را بفروشد.

كه  بيمــار هم  مســن ترين 
پنجاهمين پيوند قلب برروى 
او انجام شــده 56 ساله است 
كه خوشبختانه قلب اهدايى را 

پذيرفته است.
استاديار و رئيس تيم  آى سى 
يــو پيوند قلب خاطرنشــان 
حدود 100  شــايد  مى كند: 
در  مختلف  بخش هاى  نفردر 
قالب يك تيم بايد تلاش كنند 
تا يك عمل پيوند با موفقيت 
انجام شود از اين رو نجات جان بيمار كار ساده اى 
نيست و جادارد از تك تك افرادى كه در زندگى 
بخشيدن به بيماران سهيم هستند قدردانى شود 

تا انسانيت و نوعدوستى فراموش نشود.

كودكان بيماران خاص و ويژه 
دكتر بهزاد عليزاده فوق تخصص قلب كودكان با 
بيان اينكه بخشى از بيمارى هاى قلبى كودكان 
مادرزادى هستند كه يك درصد تولدهاى زنده 
را شامل مى شود خاطرنشان مى كند: با اين وصف 
در كشورى مثل ايران كه مواليد زياد است قاعدتاً 
تعداد بيمارى هاى قلبى نيز زياد خواهد بود كه 
بسيارى از آن ها با روش هاى درست تشخيصى 
قابل درمان هستند، اما درصدى از آن ها ممكن 
است نياز به پيوند قلب داشته باشند از آن گذشته 
بيمارى هاى اكتسابى نيز ممكن است در مسير 
خودشان قلب كودك را نارسا و نياز به پيوند قلب 

پيدا كنند.
اســتاديار قلب اطفال به ظرافت هاى پيوند قلب 
كودكان اشاره و اظهار مى دارد: پيدا كردن دهنده 
مناســب به لحاظ وزن و سن كودك كار بسيار 
دشوارى است؛ بنابراين براى آگاهى والدين بايد 
فرهنگ سازى شود تا بتوانند قدرت اهداى قلب 
فرزندشان كه دچار مرگ مغزى شده به كودك 
ديگرى كه مى تواند با قلب فرزند آن ها به زندگى 

ادامه دهد را داشته باشند.
دكتر عليزاده به مشكلات ويژه پيوند قلب اطفال 
اشــاره و تصريح مى كند: نكته مهم در خصوص 
تهيه داروهاى اطفال اســت كه بايد تنظيم و با 
هزينه هاى بالا تهيه شود و تيم مراقبت پرستارى 
نيز به طور خاص بايد عمل كند، زيرا با اينكه اين 
تيم در دانشگاه علوم پزشكى مشهد تشكيل شده، 
ولى بازهم با شرايط ايده آل راه زيادى داريم كه 
نيازمند نــگاه ويژه و كمك مســئولين وزارت 
بهداشت و دانشگاه مى باشد چون مراكزى مثل ما 

كه مركز ارجاع هستند و بخش عمده اى از كشور 
را پوشش مى دهند نياز به امكانات و تجهيزات و 

اعتبار بيشترى هم دارند.

موفقيت تيم پيوند قلب مرهون بركات 
حضرت رضا(ع) 

دكتر فروه وكيليان مســئول تيم داخلى پيوند 
قلب با بيان اينكه دستاوردهاى اين تيم را مرهون 
بركات حضرت على بن موسى الرضا (ع) مى داند، 
مى گويد: كارتيمى در ايران بخصوص در مشهد 
خيلى سخت است، اما به لطف حضرت رضا(ع) 
و به اميد زندگى دادن به بيماران، تيم پيوند قلب 
توانسته با انسجامى وصف ناپذير در تمام ساعات 
شــبانه روز آماده خدمت به بيماران و هر لحظه 
لازم باشد تمام اعضاى تيم براى پيوند در كنارهم 

جمع وعمل پيوند را انجام دهند.
فوق تخصص و فلوشيپ نارسايى قلب بسيارى از 
آزمايش هاى مربوط به پيوند را پرهزينه دانست 
و اظهار داشــت: علاوه بر آزمايش هاى پرهزينه 
داروهاى اين بيماران نيز گرانقيمت اســت كه 
در توان بيشــتر بيماران نيست از اين رو كمك 
و حمايت بيشــتر خيرين عزيز و مســئولان را 

مى طلبد.
دانشيار داخلى قلب يادآور مى شود: ديدن نوزاد 
10 روزه اى كه مادرش سال 94 پيوند قلب شده 
و يا تولد نوزادى كه در روز پيوند مادرش به دنيا 
آمده چيزى نيست جز لطف خداوند و همجوارى 
با امام رئوف حضرت رضا(ع) كه براى ما بســيار 
مسرت بخش و افتخارآميز است و تمام خستگى 
كارشبانه روزى،كشيك هاى سخت و بيدارخوابى 

هارا جبران مى كند.

توكل به خدا در طول پيوند
دكتر ناهيد زيرك مســئول تيم بيهوشى پيوند 
قلــب تمــام صحبت هايــش را در چند جمله 
خلاصه مى كند و مى گويد: از زمان بيهوشــى تا 
زمان به هوش آمدن بيمار در طول پيوند از خدا 
مى خواهم كه تلاش تيم به نتيجه برسد و بيمار 

تولدى دوباره پيدا كند.

در ميزگرد قدس با اعضاى تيم دانشگاه علوم پزشكى عنوان شد

عملكرد تيم پيوند قلب در مشهد يك گام بالاتر از استانداردهاى جهانى

بايد از طريق رسانه ها 
و سازمان هاى ذيربط 
فرهنگ سازى شود تا 

مردم با رغبت بيشترى 
در اين زمينه همكارى 

كنند

بــرش

مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شــماره 

300072305 پيامك كنيد.

واحدنوع كالا
متوسط قيمت 
در سطح شهر

(تومان)

8,200

36,600

8,000

7,200

3,400

كيلوگرم

حلب 5 كيلويى

كيلوگرم

810 گرمى

كيلوگرم

برنج پاكستانى باسماتى

روغن نباتى جامد لادن
برنج هندى 1121

روغن مايع (لادن) 

شكر

روز بازار ��ھد

بازار
 

برنج پاكستانى باسماتى (قيمت مصوب )     كيلو گرم                     8200

برنج هندى 1121 (قيمت مصوب)        كيلو گرم                        8000

روغن مايع (لادن)                         810 گرمى                      7200

روغن نباتى جامد(لادن)                 حلب 5 كيلويى                  36600
 

شكر(قيمت مصوب)                     كيلو گرم                            3400

رخ � رخ

مخاطبان عزيز خرسند     يم كه ارتباط د     وسويه با اين رسانه د     ر ارسال سوژه از سوى شما خوانند     گان گرامى به ثمر نشسته است، بنابراين اميد     واريم 
مسئولان د     ستگاه هاى اجرايى با پاسخ خود     ، ما را د     ر اين مسير همراهى كنند     . شما مى توانيد      از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما د     ر تماس باشيد     .

  قابل توجه كلانترى گلشهر
همسايه اى داريم كبوترباز، بسيار مردم آزار 
كه اصلاً توجهى به آســايش و آرامش ديگر 
همســايگان نمى كند، از جمله خود من كه 
مادرى مريــض دارم در خانه... هــر روز از 
صبح زود با سوت زدن، سنگ زدن، آشغال 
پرت كردن امانمان را بريده، از ترس جرئت 
اعتراض هم نداريم... ناگفته نماند كه يك بار 
ديگر هم از طريق همين رسانه طرح شكايت 

كرديم كه مورد اجابت قرار گرفت و كلانترى گلشهر، برخورد كرد، ولى بعد از چند سال اين 
همســايه مردم آزار دوباره اقدام به جمع آورى كبوتر و اذيت و آزار همسايگان كرده، از نيروى 

انتظامى عاجزانه تقاضا دارم برخورد جدى داشته باشد. نام محفوظ
0935...5130

  خط اتوبوس كوى كارمندان را مجدد راه اندازى كنيد
شهيد رســتمى 13 كوى كارمندان اول 47 
سال است كه اتوبوس خط واحد داشته ولى 
اكنون مدتى است كه شهردار خط اتوبوس 
را ازاين منطقه حذف كرده با توجه به اينكه 
اكثر ساكنان اين منطقه سالمند واز خانواده 
شهدا هستند، لطفاً پيگيرى كنيد تا دوباره 

اين خط راه اندازى شود.
915...1263

  به داد ما سهامداران پرديسبان هم برسيد
چرا دادگسترى روند پرونده شركت كاغذى 
پرديســبان را با ده ها هزار سهامدار تسريع 
نمى كند، سرمايه مان رفت. وقتمان رفت. به 
دادمان برســيد. كه زندگى برايمان مختل 

شده است.
936...5071

  پاسخ شهردارى منطقه 11 به دو پيام
با سلام و احترام؛

پاســخ به پيامك شهروند محترم مورخ 97/7/26 مبنى بر نصب سرعتگير در جلال آل احمد 
22 به اســتحضار مى رساند، مطابق با مجموعه دســتورعمل هاى ملاك عمل جلد آرام سازى 
ترافيك، الزاماً تغيير شكل هاى قائم (اجراى سرعتگير و سرعتكاه) به عنوان برترين و اولين روش 
آرام ســازى و ايمن سازى نمى باشد و روش مذكور در برخى معابر بويژه معابر فرعى كه داراى 
كاربرى مسكونى است به دليل آلودگى صوتى ناشى از صداى ترمزگيرى وسايل نقليه عبورى و... 
منجر به نارضايتى ساكنين مى شود. بنابراين بايستى رانندگان محترم با توجه به در نظر گرفتن 
نوع مسير و با سرعت مطمئنه تردد نمايند و با عنايت به نتايج حاصل از بررسى و بازديد ميدانى 

به عمل آمده از محدوده عبور، سرعت خودروهاى عبورى مناسب ارزيابى مى شود.
جوابيه پيامك شهروندى در خصوص احداث دوربرگردان

با سلام و احترام
پاسخ به پيامك شهروند محترم مورخ 97/8/19 مبنى بر ساخت دوربرگردان در حدفاصل بلوار 
آموزگار تا چهارراه امامت به استحضار مى رساند، مكاتبه با سازمان ترافيك صورت گرفته و در 

صورت ابلاغ طرح مصوب، اقدامات اجرايى انجام خواهد شد.

همسايه اى داريم كبوترباز، بسيار مردم آزار 
كه اصلاً توجهى به آســايش و آرامش ديگر 
همســايگان نمى كند، از جمله خود من كه 
مادرى مريــض دارم در خانه... هــر روز از 
صبح زود با سوت زدن، سنگ زدن، آشغال 
پرت كردن امانمان را بريده، از ترس جرئت 
اعتراض هم نداريم... ناگفته نماند كه يك بار 
ديگر هم از طريق همين رسانه طرح شكايت 

سال است كه اتوبوس خط واحد داشته ولى 
اكنون مدتى است كه شهردار خط اتوبوس 
را ازاين منطقه حذف كرده با توجه به اينكه 
اكثر ساكنان اين منطقه سالمند واز خانواده 
شهدا هستند، لطفاً پيگيرى كنيد تا دوباره 

  به داد ما سهامداران پرديسبان هم برسيد
چرا دادگسترى روند پرونده شركت كاغذى 
پرديســبان را با ده ها هزار سهامدار تسريع 
نمى كند، سرمايه مان رفت. وقتمان رفت. به 
دادمان برســيد. كه زندگى برايمان مختل 



��ر نماينده مردم مشهد در گفت و گو با قدس خبرداد

ورود وزير نيرو به كارگروه هاى حل بحران آب مشهد
هاشم رســائى فر  گرچه با شروع پاييز 
سال آبى تقريباً خوبى را تا به اينجا در كشور 
و استان خراسان رضوى پشت سر گذاشته ايم، 
اما قطعاً ايــن حجم از بارش هــا با توجه به 
خشكسالى هايى كه ســال هاى گذشته واقع 
شــده است نتوانســته و نمى تواند كم آبى و 
بى آبى را در آينده جبران كند. اين موضوعى 
اســت كه اكثر كارشناســان حوزه آب به آن 
اذعان داشته و دارند. با اين تفاسير و آنچه در 
حال حاضر با آن رو به رو هستيم در حوزه شهر 
مشهد به نظر مى رسد روند چنانچه به همين 
منوال كنونى پيش برود مشهدى ها تابستان 
ســخت و احتمالاً كم آبى را در پيش داشته 
باشند. سد دوستى كه منبع آبى آن به صورت 
مشترك با تركمنستان بهره بردارى مى شود 
بدترين شــرايط ممكن در طول سال هاى از 
افتتاح تا به حالــش را تجربه مى كند و عملاً 
با شــرايط فعلى اميدى به آن نمى شــود در 
سال پيش رو داشــت! همه اين ها را كه كنار 
هم بگذاريم نتيجه اى نگران كننده براى منابع 
تأمين آب كلانشــهر مشــهد در سال آينده 

پيش بينى مى شود.
با وضعيــت موجود چاره اى جز انديشــيدن 
راه هاى جديد براى تأمين آب مشهد نيست. 
يكى از راه هايى كه مديرعامل شــركت آب 
منطقه اى خراســان رضوى به آن تأكيد دارد 

سازگارى با شرايط فعلى است.

  جايگزينى آب هاى تصفيه شده براى 
آبيارى فضاى سبز مشهد

علايى همچنين از جايگزينى آب هاى تصفيه 
شــده در تصفيه خانه هاى شهر براى آبيارى 
فضاى سبز مشــهد و در قبال آن استفاده از 
چاه هــاى آبى كه در حال حاضــر در اختيار 
شهردارى براى آبيارى قرار دارد، ياد مى كند 
كه البته به نظر مى رسد گزينه اى محتمل تر و 
نزديك تر براى كمك به عبور از بحران كم آبى 

و بى آبى در شهر مشهد باشد.
 گزينه هاى ديگرى نيز وجود دارد كه قطعاً هم 
هزينه بر و هم اينكه زمان خيلى زيادى براى 

ثمر دهى آن ها مورد نياز است.
با ايــن وجود براى رهايى از شــرايط كنونى 
دولت و وزارت نيرو مى بايست نگاه ويژه اى به 
بحث آب شــهر مشهد در آينده داشته باشد.
چه بــا اجراى برنامه هاى كوتــاه مدت و چه 

استارت برنامه هايى كه در آينده 
مى تواند عطش كلانشهر مشهد 

را رفع نمايد.
در همين رابطه گويا اتفاقاتى در 
حال شــكل گرفتن است و قرار 
است با حضور وزير نيرو جلساتى 
در حوزه آب مشهد برگزار شود 
تا بلكــه دغدغه هــاى مردم و 
مسئولان حوزه آبى شهر مشهد 

كمتر شود.

 احتمال به صفر رسيدن 
برداشت آب از سد دوستى در سال 98

حجت الاسلام نصراالله پژمانفر، نماينده مردم 
مشهد و كلات در مجلس شوراى اسلامى در 
خصوص تعاملى كه قرار اســت با وزارت نيرو 
براى حل مشكلات آب مشهد صورت بگيرد 
به خبرنگار ما گفت: امروز (ديروز) جلســه اى 
با وزير نيرو داشــتيم كــه در آن موضوعات 
مرتبط با آب در مشــهد عنوان شد و تأكيد 
گرديد تا موارد پيش رو با جديت بيشــترى 

به آن پرداخته شود چرا 
كه در حــوزه آب يكى 
از نگرانى هاى ســال 98 
با توجه بــه احتمال به 
برداشت  رســيدن  صفر 
آب از سد دوستى تأمين 
نياز  آب شــرب مــورد 
كلانشهر  اين  شهروندان 

است.
اظهــار  ادامــه  در  وى 
داشت: ما در مشهد نيز 
جلســاتى را بــا حضور 
مســئولان مرتبط با حوزه آب برگزار كرديم 
بــا اين محوريت كه نگاه جدى ترى در بحث 
آينده آبى شــهر داشته باشــيم كه مواردى 
مطرح گرديد و بسته پيشنهادى خودمان را به 
آقاى وزير ارائه كرديم كه با تكيه بر آن بتوانيم 
بخشى از مسائل آب مشــهد را حل و فصل 
نماييم. در اين زمينه انتظار مى رود وزارت نيرو 
در موضوع اعتبار بخشى اعتبارات كافى را براى 
سال پيش رو در مورد آب شهر مشهد در نظر 

بگيرد كه اميدواريم اين اتفاق بيفتد.

 حضور وزير در جلسات مرتبط با آب 
شهر مشهد

پژمانفر همچنين از حضور شــخص وزير در 
جلسات كارگروه مرتبط با آب شهر مشهد خبر 
داد و گفت: امروز(ديروز) اتفاق خوبى كه افتاد 
اين بود كه توانستيم وزير را متقاعد كنيم كه 
در جلساتى كه در مورد آب مشهد در وزارت 
نيرو تشكيل خواهد شد شخصاً حضور داشته 
باشــد كه اولين جلسه آن نيمه ديماه برگزار 
مى گردد و قرار است تا حصول نتيجه لازم اين 
جلســات هر 2 ماه يكبار سر بگيرد تا به اميد 
خدا مشــهد از دوره اى كه در آن قرار گرفته 

است به سلامت عبور كند.

آب و �وا
 تداوم روند كاهش نسبى دماى هواى 

خراسان رضوى تا چهارشنبه
قدس: هواشناســى خراســان رضوى اعلام كرد بررســى 
نقشه هاى پيش  يابى و تصاوير ماهواره نشان مى دهد در بعضى 
ساعات بخصوص ساعات شــب و اوايل صبح افزايش ميزان 
ابرناكى آسمان و در مناطقى همراه با پديده مه آلودگى بوده 

كه كاهش ميدان ديد افقى را نيز به همراه خواهد داشت. 
از لحــاظ دمايــى تداوم روند كاهش نســبى دمــاى هوا تا 

چهارشنبه اوايل صبح پيش بينى مى شود. 

��ر
 ذخاير سدهاى خراسان رضوى

 10 درصد كاهش يافت

ايرنا: مدير بهره بردارى و نگهدارى تأسيســات شــركت آب 
منطقه اى خراســان رضوى گفت: آب جمع شــده در پشت 
ســدهاى اين استان در ســال زراعى جارى نسبت به مدت 

مشابه قبل بيش از 10 درصد كاهش يافته است.
رضــا نوروززاده افزود: هم اكنون 234 ميليون مترمكعب آب 
پشت سدهاى خراسان رضوى جمع شده و با وجود بارش هاى 
خوب پاييزى 85 درصد ظرفيت ذخاير اين سدها خالى است.
وى اظهار داشــت: در مدت مشابه ســال زراعى گذشته 25 
درصد ظرفيت ســدهاى خراســان رضوى آب داشت و 75 
درصد خالى بود. وى گفت: كاهش ذخاير برف طى دهه هاى 
گذشته، كاهش بارندگى، تغيير نوع بارش و افزايش حرارت از 
عوامل تأثيرگذار بر كاهش روان آب ها و آب هاى سطحى در 

خراسان رضوى به شمار مى رود.
نوروززاده، توان ذخيره ســازى ســدهاى بــزرگ و در حال 
بهره بردارى خراسان رضوى را در مجموع يك ميليارد و 572 
ميليون مترمكعب عنوان كرد و افــزود: يك ميليارد و 211 
ميليون مترمكعب از اين مقدار مربوط به سد مشترك ايران و 

تركمنستان به نام سد دوستى است.
وى اظهار داشــت: آب برخى ســدهاى كوچك در خراسان 
رضــوى بر اثر بارندگى هاى اخيــر افزايش يافته، بطورى كه 
سدهاى يام و كمايســتان شهرستان جغتاى در مجموع به 

ظرفيت 2,7 ميليون متر مكعب در حال سرريز شدن است.
وى گفت: در پى بارندگى هاى ابتداى آذر ماه امسال 700 هزار 
متر مكعب آب به سدهاى طرق، كارده و ارداك كه در تأمين 

آب مشهد نقش مؤثر دارند، وارد شده است.

معاون استاندار خراسان جنوبى خبر داد
 دو بانده شدن جاده قاين- مشهد با 

سرمايه گذارى بخش خصوصى
مهر: معاون استاندار خراسان جنوبى گفت: دو بانده شدن كامل 
جاده قاين به مشــهد با سرمايه گذارى بخش خصوصى صورت 
مى گيــرد، چرا كه با اعتبارات دولتــى نمى توان انتظار معجزه 

داشت.
ســيد مجتبى علوى مقدم افزود: پروژه هاى عمرانى ناتمام در 
خراسان جنوبى از لحاظ ميزان پيشرفت فيزيكى به سه بخش 
تقســيم مى شوند برخى از پروژه هاى عمرانى در استان زير 50 
درصد، برخى بين 50 تا 80 درصد و برخى ديگر از پروژه ها نيز 

بالاى 80 درصد پيشرفت فيزيكى داشته اند.
وى با اشــاره به اينكه اولويت اتمام با پروژه هايى است كه بالاى 
80 درصد پيشرفت فيزيكى داشــته اند، ادامه داد: سياست بر 
واگذارى پروژه هاى زير 50 درصد پيشــرفت فيزيكى به بخش 

خصوصى است.
وى اظهار كرد: پروژه اولويت دار ديگردو بانده شــدن جاده هاى 
خراســان جنوبى بويژه جاده قاين به مشهد است كه از طريق 
ســرمايه گذارى بخش خصوصى با اعطاى تســهيلات بانكى 
پيگيرى مى شــود چرا كه با اعتبــارات دولتى نمى توان انتظار 

معجزه داشت.
معاون هماهنگى امور عمرانى استاندارى خراسان جنوبى بيان 
كرد: در زمينه كلنگزنى راه آهن بيرجند نيز اميدواريم در آينده 
نزديك و با حضور مقامات كشورى وزارت راه اين موضوع انجام 

گيرد.

مسئول مبارزه با بيماري هاي غير واگير:
 50 بيمار مبتلا به ايدز

 در خراسان شمالى تحت مراقبت هستند
بجنورد- خبرنگار قدس: مســئول مبارزه با بيماري هاي 
غير واگير معاونت بهداشــتي دانشگاه علوم پزشكى خراسان 
شــمالى گفت:  طبق آخرين آمار تعداد مبتلايان به ايدز در 
اســتان 86 نفر بوده كه 35 نفر از آن ها فوت شدند و 50 نفر 
تحــت مراقبت و خدمات رايگان دارو و آزمايشــات تكميلي 
هستند. رضا فاضلي افزود: طبق آمارهاي موجود، الگوي انتقال 
اچ آي وي در كشور به سمت انتقال از طريق رفتارهاي پرخطر 
جنسي در حال تغيير است و آمار ابتلا در زنان افزايش يافته 
است. وي تصريح كرد: ايدز مرز جغرافيايي نمي شناسد و اگر 
غافل شويم و اطلاع رساني و آموزش هاي لازم و صحيح انجام 
نشــود، بيماري گســترش مي يابد و باعث ايجاد هزينه هاي 

سنگين در جامعه مي شود. 
فاضلى با بيان اين كه، رفتارهــاي روزمره زندگي، راه انتقال 
بيماري نيست، اظهار داشت: دست دادن، بوسيدن، خوردن، 
آشاميدن، شنا كردن و نيش حشرات و... باعث انتقال بيماري 
ايدز نمي شود، بنابراين بيمار اچ آي وي مثبت مي تواند در بين 

مردم و خانواده خود زندگي كند.

مخاطبان گرامى!
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يكى از نگرانى هاى سال 
98 با توجه به احتمال 

به صفر رسيدن برداشت 
آب از سد دوستى تأمين 

آب شرب مورد نياز 
شهروندان اين كلانشهر 

است
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